

Zusammenfassung

Arbeitslager für Juden waren ein Spezifikum nationalsozialistischer Besatzungsherrschaft in Osteuropa. Schätzungsweise 900 bis 1000 Lager dieses Typus sind zwischen 1939 und 1944 allein in den okkupierten polnischen und sowjetischen Gebieten errichtet worden.

Die Dissertation konzentriert sich auf den südwestlichen Distrikt Krakau des Generalgouvernements - eine Region, die von der Holocaustforschung bisher wenig Beachtung gefunden hat. Sie zeigt, dass die Arbeitslager für Juden als integraler Bestandteil der gesamten Judenverfolgung im besetzten Polen zu verstehen sind, sowohl in der Phase der „Judenpolitik“ bis Anfang 1942 als auch in der Phase der physischen Vernichtung. Die sich verändernde Verfolgungspraxis spiegelte sich in den Unterstellungsverhältnissen und im äußeren Aufbau der Lager, in den Arbeits- und Lebensbedingungen der Insassen, den Einfluss- und Betreuungsmöglichkeiten jüdischer Institutionen und schlussendlich der Funktion der Lager.

Zudem stellt die Studie ausführlich die Debatte hinsichtlich des Einsatzes jüdischer Arbeitskräfte in der Rüstungswirtschaft des Generalgouvernements dar, die vom Frühjahr bis zum Herbst 1942 zwischen Wehrmachtdienststellen (insbesondere der Rüstungsinspektion) und dem SS- und Polizeiapparat geführt wurde.

Abschließend zeichnet die Arbeit den Weg der jüdischen Häftlinge nach, der sie - nach Auflösung der Arbeitslager im Sommer 1944 - im letzten Kriegsjahr durch zahlreiche Konzentrationslager im Deutschen Reich führen sollte.

Abstract

Labor camps for Jews were a distinct feature of the National Socialist occupation in Eastern Europe. Approximately 900-1000 camps of this type were erected from 1939 to 1944 in the German-occupied Polish and Soviet territories.

The study focuses on labor camps in the district of Cracow in the south west of the *Generalgouvernement* in occupied Poland - a region that has gained little attention from Holocaust Studies so far.

It demonstrates that labor camps were an integral part of the persecution of the Jews in occupied Poland, both, during the period of the so-called *Judenpolitik* (increasingly suppressive anti-Jewish policies until early 1942), and in the subsequent period of physical annihilation.

The changing practices of persecution were reflected by modifications concerning the chain of command and the external layout of the camps, the working and living conditions of the inmates, possibilities of Jewish institutions to exert influence on German authorities and to support prisoners and, finally, the actual function of the camps.

In addition, the study gives a detailed account of the debates surrounding the assignment of Jewish forced laborers to the *Generalgouvernement's* arms industry; debates that were pursued between different *Wehrmacht* offices (particularly the armament inspectorate) and police and *SS* authorities between spring and autumn of 1942.

Finally, the study portrays the Jewish prisoners' journeys following the shut-down of the labor camps in the summer of 1944, which lead them through numerous concentration camps within the German Reich during the last year of the war.